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داوران سیبل شده اند

فدراسیون  نشین های 
بی مسئولیت!

ز  ا تر  بلند  ، بی ر د ی  ا صد  
همیشه به گوش می رسد. در 
نزدیک ترین فاصله ممکن از 
یک بازی جذاب ایستاده ایم و 
حتماً قلب هواداران هر دو تیم 
هم، مثل ما اهالی رسانه برای 
شنیدن سوت دربی، تندتند 
می زند. این بازی با دیدارهای 
دیگر کاملاً متفاوت است زیرا 
بازی حتماً برنده دارد و برنده 
باید کاپ قهرمانی جام حذفی 

را روی سر ببرد.
حالا بازی شیرین تر هم می شود 
چون برنده دربی، جدا از جشن و 
شادمانی، پاداش ویژه می گیرد، 
سهمیه آسیا را تصاحب می کند 
نه و  و مورد تمجید اهالی رسا
هواداران خودی قرار می گیرند. 
البته برای تیم بازنده، همه چیز 
متفاوت است. یک سمت، بهشت 
و سمت دیگر جهنم! البته تیم سوم 

این بازی، برزخ را تجربه می کند.
تیم سوم، داوران هستند. اصلاً 
ز  نمی خواهیم در این مطلب ا
جامعه داوری در فوتبال ایران دفاع 
کنیم چون همه شما می دانید که 
عملکرد آنها حداقل در این فصل، 
چیزی شبیه به »فاجعه« بود. آنها 
بودند که جو فوتبال را با اشتباهات 
بچگانه خود خراب کردند. در اینکه 
یک سوت اشتباه، طبیعتاً نباید 
سرنوشت یک بازی 90 دقیقه ای را 
رقم بزند، شکی نیست اما اگر یک 
اشتباه به قیمت از دست رفتن 
سه امتیاز شود، اوضاع متفاوت 
است. اکثر این سوت های اشتباه، 
به قدری تابلو و واضح است که 
هر هواداری از دیدن آن حیرت 

می کند.
پس مشخصاً قصدی برای دفاع 
ز داوران نداریم چون اصولاً  ا
وظیفه ما این نیست اما بدون 
تردید، وظیفه فدراسیون فوتبال، 
حمایت از داوران زیرمجموعه 
خود است. رئیس فدراسیون 
فوتبال که معمولاً عادت دارد 
پشت بازی ها و غوغاهای رسانه ای 
پنهان شود و خود را بالاتر از همه 
شهروندان جامعه می داند تا جایی 
که مسئولیت پذیرفته اما بابت آن 
حس پاسخگویی ندارد، چند روزی 
است دوباره خود را ناپدید کرده تا 
مبادا کسی از او بپرسد با جوی که 
علیه داوران به پا شده، باید چه 

کار کرد؟
ه عرصه  ین فرضیه که هر گا ا
تنگ می شود، مهدی تاج هم 
ناپدید می شود، به یک نظریه در 
فوتبال ایران تبدیل شده و کاملاً 
قابل اثبات است اما الان وقت 
گریز از جوابگویی نیست. تاج 
باید از پشت پرده بیرون بیاید و 
شجاعانه در مورد شرایط صحبت 
کند. حالا وی خود را بالاتر از بقیه 
افراد جامعه می داند، به کنار؛ 
باقی فدراسیون نشین ها با آن 
حقوق های چند ده میلیونی چرا 
سکوت کرده اند؟ چرا آنها برای 
حمایت از داوران زبان به کام فرو 

برده اند؟
اگر امروز سکوت کنند و داوران 
را تنها بگذارند، حق ندارند بعد از 
دربی و در صورتی که تیم داوری با 
سربلندی از زمین خارج شد، 
در مورد انتخاب قاضی 
زمین، سینه سپر کنند و 
مصاحبه ای انجام 

بدهند.
 

 zگزارش

مهدی تاج: فیفا ما را تحت فشار قرار داده است

باید هر طور شده VAR بیاوریم!

پیرلوییجی کولینا

میهمان ویژه دربی

رئیــس کمیتــه داوران فیفــا، فینــال جام حذفــی را از نزدیک تماشــا خواهد 
کــرد. فدراســیون فوتبــال از پیــر لوییجی کولینــا، رئیس کمیتــه داوران فیفا 
دعوت کرد که با حضور در ایران دربی چهارشــنبه را از نزدیک تماشــا کند. 
کولینــا در پاســخ بــه حضــور در ایــران و تماشــای دیــدار فینــال جــام حذفی 
پاســخ مثبــت داد. تــاج بعــد از ســفر اخیرش به قطــر گفته بود کــه از کولینا 

بــرای ســفر به ایــران دعوت خواهــد کرد.

نیمار

تماشاگر فرمول یک

نیمــار، ســتاره برزیلــی پاری ســن ژرمن دیــروز یکــی از تماشــاگران ویــژه 
مســابقه بــزرگ فرمــول یک موناکو بود. ویدیویی از او منتشــر شــد که در 
گاراژ تیــم ردبــول حاضر شــده بود. نیمار شــنبه شــب در جشــن قهرمانی 
پاری ســن ژرمن غایــب بــود و گالتیــه گفتــه بود که ســفر به استراســبورگ 
برای او آســان نبوده، ولی یک روز بعد ســفر طولانی تری به موناکو داشت 

تا ایــن مســابقه را ببیند.

کریستیانو رونالدو

در لیگ قهرمانان آسیا بازی می کند؟

کریســتیانو رونالدو نتوانســت با النصر قهرمان لیگ عربســتان شــود و این 
ناکامــی بزرگــی بــرای ســتاره پرتغالــی بــود، ولــی ایــن تیم توانســت ســهمیه 
حضــور در لیــگ قهرمانــان فصــل آینــده را به دســت آورد. با ایــن حال هنوز 
مشــخص نیســت که رونالدو در این مســابقات بازی کند. کریس با النصر 
قرارداد دارد، ولی از حضورش در فوتبال آسیا رضایت ندارد و بعید نیست 

کــه بــرای فصل آینده بــه فوتبال اروپــا برگردد.
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مدافع جوان اهوازی می تواند از السد به یک تیم بزرگ اروپایی برسد؟

حزباوی در شروع یک مسیر درخشان

 zسوژه

چنـد روزی از پایـان لیـگ بیسـت و دوم 
نگذشـته بـود کـه انتقـال امیـن حزبـاوی، 
پدیـده فصـل بـه السـد قطـر نهایـی شـد. 
حزبـاوی فقـط بیسـت سـال دارد و در 
همیـن زمـان کوتـاه نشـان داده کـه یکـی 
از مستعدترین مدافعان سال های اخیر 
فوتبـال ایـران اسـت. همیـن حساسـیت 
انتقالش به لیگ ستارگان قطر را بیشتر 
می کنـد. آیـا جدایـی اش از فـولاد بـه 
ضـرر لیـگ برتـر و فوتبـال ایـران اسـت؟ 
آیـا بهتـر بـود کـه منتظـر یـک پیشـنهاد 
خـوب اروپایـی می مانـد یـا رفتـن بـه 
لیـگ سـتارگان قطـر تصمیـم درسـتی 

بـوده اسـت؟
 

السد انتخاب مناسبی بود؟
ی  بـرا کـه  سـت  ا معتقـد  خـودش 
ب  نتخـا ا ش  ی ا حرفـه ا پیشـرفت 
درسـتی داشـته: »پیشـنهاداتی از اروپـا 
داشـتم امـا هیچ کـدام از لیگ هـای 
درجـه اول اروپایـی نبـود. لیگ هـای 
تـاپ اروپایـی کامـلاً شناخته شـده 
هسـتند و اگـر از آن لیگ هـا پیشـنهاد 
مهمـی بـه دسـتم می رسـید، روی آن 

فکـر می کـردم. ببینیـد مـن اعتقـاد 
دارم رفتـن بـه لیـگ درجـه دوم یـا سـوم 
اروپایـی نمی توانـد کمکـی به پیشـرفتم 
بکند. با فوتبالیست های قبل از خودم 
نیـز مشـورت کـردم. آن هایـی کـه بـه 
لیگ های متوسط اروپایی رفته بودند، 
بعد از مدتی به ایران برگشتند و به من 
توصیه می کردند اگر قرار باشد به اروپا 
بـروم، حتمـاً در کشـوری باشـد کـه لیگ 
آن دیده شود و به پیشرفتم کمک کند. 
خودم نیز اعتقاد کامل دارم که در یک 
تیم درجه اول آسـیایی مثل السـد قطر 
خیلـی بهتـر از لیگ هـای درجـه دوم یـا 
سـوم اروپایـی دیـده می شـوم. ضمـن 
اینکـه خیلـی از بـزرگان فوتبـال ایـران از 
تیم هـای عربـی بـه باشـگاه های بـزرگ 
اروپایـی رفتنـد. علی دایی از السـد قطر 
بـه بوندس لیـگا رفـت، علـی کریمـی از 
الاهلـی امـارات بـه بایـرن مونیـخ رفـت، 
جواد نکونام و مسعود شجاعی از لیگ 
امارات به لالیگا رفتند. خب وقتی اکثر 
اسـطوره های فوتبال ایران از لیگ های 
عربـی بـه سـطح اول اروپـا ترانسـفر 
شـدند، چـرا مـن از آنهـا الگوبـرداری 

نکنـم؟«
مارتیـن لاو، کارشـناس فوتبـال آسـیا هم 
در توئیتـر از ایـن انتقـال اسـتقبال کـرد و 
نوشـت: »ایـن انتقالـی اسـت کـه نظـرات 

متفاوتـی برمی انگیـزد، بخصـوص بعد از 
انتقـال بازیکنـی مثـل قایـدی کـه با رفتن 
بـه لیـگ امـارات مسـیر رشـدش متوقف 
شد. با این حال شخصاً فکر می کنم که 
السد انتقال موقت خوبی برای حزباوی 
است تا کارنامه قوی تری بسازد و بتواند 
باشـگاه مناسـبی در اروپـا را تحـت تأثیـر 

قـرار بدهـد.«
 

برد – برد برای فولاد
حزبـاوی بازیکـن فـولاد بـود و شـنیده 
می شـود السـد بـرای گرفتـن رضایتنامـه 
ایـن بازیکـن دو میلیـون دلار بـه باشـگاه 
اهـوازی پرداخـت کـرده اسـت. فـولاد 
همچنین قرار است از انتقال های بعدی 
حزبـاوی هـم درصـدی را دریافـت کنـد. 
البتـه فـولاد در ایـن انتقال منافع مدافع 
جوانش را هم در نظر گرفته و با خواسته 

او همراهـی کـرده اسـت.
حزباوی هم قدردان فولاد است و گفت: 
»بـه نظـرم حـق باشـگاه اسـت کـه مـزد 
زحماتش را بگیرد و هر مبلغی که بگیرند 
من قلباً راضی هستم. اگر باشگاه فولاد 
بـا انتقـال مـن موافقـت کـرد، اصـلاً بـه 
خاطـر مسـائل مالی نبـود. مدیران فولاد 
موضـوع را کامـلاً بررسـی کردنـد و دیدند 
کـه طـی چندیـن سـال گذشـته بازیکنان 
کادمـی فـولاد کمتـر دیـده شـده اند و  آ

ادامـه ایـن وضـع می توانسـت خیلـی از 
جوانـان مسـتعد خوزسـتانی را بی انگیزه 
کند. به خاطر همین با انتقالم موافقت 
کردنـد تـا بدیـن ترتیـب در بیـن بقیـه 
جوانـان خوزسـتانی ایجـاد انگیـزه کننـد. 
طـی همیـن چنـد روز کـه خبـر رفتنـم بـه 
السـد منتشـر شـده، خیلـی از بازیکنـان 
جـوان خوزسـتانی و حتـی همبازیانـم در 
تیـم ملـی جوانـان و امیـد ایـران بـا مـن 
تمـاس داشـتند و می گفتنـد انتقالـت 
بـه باشـگاه بزرگـی مثـل السـد قطـر بـه ما 
روحیه داده تا بیشـتر تلاش و پیشـرفت 

کنیـم.«
 

تیم ملی از این انتقال سود 
می برد؟

حزبـاوی بازیکـن مسـتعدی اسـت کـه 
می تواند سـال ها به تیم ملی کمک کند 
و فوتبـال ایـران هـم بایـد بتوانـد برنامـه 
دقیقی برای استفاده از او داشته باشد. 
ظاهـراً او قـرار اسـت فعـلاً بـرای تیـم امید 
بـازی کنـد کـه مسـابقات حساسـی در 

پیـش دارد.
قلعه نویی، سرمربی تیم ملی تأکید دارد 
کـه بـا تیـم امیـد کامـلاً همـکاری خواهـد 
کرد: »این بازی ها هم برای ما و هم برای 
مـردم مهـم اسـت. مـا هـر چـه در تـوان 
داشـته باشـیم بـه تیـم ملـی امیـد کمـک 

می کنیـم. بخشـی از ایـن مسـأله مربـوط 
بـه حضـور بازیکنـان می شـود کـه در آن 
بازی هـا، اولویـت مـا تیـم امیـد اسـت. در 
تیـم ملـی بزرگسـالان اگـر چنـد بازیکـن 
نباشـند، شـاید بتوانیـم جایگزیـن کنیـم 
امـا تیـم امیـد به خاطر شـرایط سـنی اش 
ایـن محدودیت هـا را دارد پـس بـه ایـن 
خاطر نگاه اول ما باید تیم امید باشد.«
حزبـاوی یکـی از ایـن بازیکنـان مشـترک 
تیـم ملـی و امیـد اسـت کـه قطعـاً عنایتی 
برای مرحله مقدماتی قهرمانی امیدهای 
آسـیا حسـاب زیـادی روی او بـاز کـرده و 
انتظـار مـی رود در مسـابقات قهرمانـی 
غرب آسیا در عراق هم یکی از بازیکنان 

اصلـی ایـن تیـم باشـد.
اگـر حزبـاوی فرصـت بازی برای السـد در 
لیگ ستارگان قطر و لیگ قهرمانان آسیا 
پیدا کند، تجربه خوبی به دست می آورد 
که می تواند در تیم امید و تیم ملی از آن 
استفاده کند. روبه رو شدن با مهاجمان 
تـراز اولـی کـه در ایـن دو تورنمنت حضور 
دارند، او را برای بازی در مسابقات سطح 
بـالای بین المللـی آبدیده تر خواهد کرد.

پیش از انتقال حزباوی به السـد شـایعه 
علاقـه فدراسـیون فوتبـال قطـر بـه ایـن 
مدافع مطرح شده بود، ولی فیفا چنین 
اجـازه ای نمی دهـد و خوشـبختانه چنین 
خطـری فوتبـال ایـران را تهدیـد نمی کند.

یک باشگاه آشنا برای بازیکنان ایرانی

امین در السد احساس غربت نمی کند
امیــن حزبــاوی کــه فوتبالــش را از فولاد 
شــروع کــرده، درباره جدایــی از این تیم 
گفت: »باشــگاه فــولاد مثل خانه خودم 
محســوب می شــود. از ســن ده ســالگی 
در تیم هــای پایــه فــولاد بــازی می کــردم 
و فــولاد مــن را پــرورش داده اســت. از 
هیأت مدیــره باشــگاه فــولاد خوزســتان 
تــا مدیرعامــل فعلــی و مدیرعامل هــای 
قبلــی، مربیــان، بازیکنــان، کارکنــان و 
طرفــداران بامعرفــت تیم فــولاد همگی 
در مــدت ده ســالی کــه در ایــن باشــگاه 

بودم به من احترام گذاشــتند و روزهای 
خوبــی داشــتیم.«

او حالا باید با محیط جدیدی هماهنگ 
شــود، ولی برداشــت اولیه اش از الســد 
خوب بوده است: »دو روز در قطر بودم 
و مســئولان باشــگاه الســد رفتــار خیلی 
گــرم و صمیمانــه ای بــا مــن داشــتند. از 
من خواستند که احساس غریبی نکنم 
و آنجــا را هــم مثــل خانــه خــودم بدانــم. 
حقیقتــاً باشــگاه فــولاد خوزســتان مثل 
خانــه خــودم بــود و چــون بــرای اولین بار 

می خواســتم وارد تیــم جدیــدی شــوم، 
کمــی اســترس داشــتم ولــی اســتقبال 
قطری هــا بــه شــکلی بــود کــه اصــلاً 

احســاس غربــت نکــردم.«
حزبــاوی اولیــن بازیکــن ایرانــی الســد 
نیســت و ایرانی ها ســابقه زیادی در این 
تیــم دارنــد. مدافــع اهــوازی هــم ایــن را 
می دانــد و گفــت: »از بیــن ایرانی هــا نیز 
بازیکنــان بزرگــی مثــل امیــر قلعه نویی، 
علی دایی، کریم باقری، حســین کعبی، 
پورعلی گنجــی و ... در الســد حضــور 

داشــته اند. من چندین پیشنهاد 
از تیم هــای قطــری و اماراتــی 

داشــتم، امــا تیــم الســد را به دلیل 
همین پرستاره بودن آن انتخاب کردم. 
بــه نظــرم رقابــت بــا فوتبالیســت های 
مطرح می تواند ســطح فنی یک بازیکن 
جــوان مثــل مــن را بالاتــر ببــرد و هــر 
روز بــه تجربیاتــم اضافــه کنــد. مــن در 
فوتبــال اهــداف بزرگــی دارم و انتقال به 
الســد قطر در 20 ســالگی شروع مرحله 

جدیــدی از فوتبالــم خواهــد بــود.«

مارتین لاو، کارشناس 
فوتبال آسیا هم 

در توئیتر از این 
انتقال استقبال 

کرد و نوشت: »این 
انتقالی است که 
نظرات متفاوتی 

برمی انگیزد، 
بخصوص بعد از 

انتقال بازیکنی مثل 
قایدی که با رفتن به 

لیگ امارات مسیر 
رشدش متوقف شد. 

با این حال شخصاً 
فکر می کنم که السد 
انتقال موقت خوبی 

برای حزباوی است 
تا کارنامه قوی تری 

بسازد و بتواند 
باشگاه مناسبی در 

اروپا را تحت تأثیر قرار 
بدهد.«

 آرمن ساروخانیان
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